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Minister van Buitenlandse Zaken (Beyen) en minister zonder portefeuille (Luns) aan hoge commissaris te Djakarta
(Van Bylandt), 9 juli 1954
*Afschrift van dit telegram werd verstuurd aan de posten te Ottawa, Londen, Parijs + Jhr. van
Starkenborgh, Brussel, Bonn, Rome, Cairo, Karachi, New-Delhi, Rangoon, Bangkok, Tokio, Manilla,
Canberra, Wellington, Colombo, Mexico-City, Rio de Janeiro, Moskou, Buenos Aires, Belgrado,
Kopenhagen, Stockholm, Oslo, Lissabon, Peking en Singapore.

Woensdag en Donderdag hebben informele gedachtenwisselingen plaatsgehad tussen de vijf
Nederlanders en vijf Indonesische delegatieleden. Tijdens de eerste besprekingen werd onzerzijds
voorgesteld, dat een commissie zou worden ingesteld teneinde de financieel-economische
overeenkomsten te gaan bestuderen teneinde te onderzoeken of en zo ja, in hoeverre deze wijziging
behoefden. De Indonesiërs wilden zich over dit denkbeeld beraden. Zij hebben toen tevens gezegd,
dat het voor hen van groot belang was dat de Unie spoedig zou worden opgeheven en noemden als
datum 1 Augustus a.s. Zij zeiden te menen dat er eigenlijk reeds overeenstemming bereikt was over
drie punten, te weten:
1e de Unie als georganiseerde vorm van samenwerking wordt opgeheven,
2e  de culturele en militaire overeenkomsten, alsmede die betreffende buitenlandse betrekkingen
worden beëindigd en niet vervangen,
3e over de Finec zal tijdens deze conferentie verder worden gesproken. Wij hebben deze
conclusies voor hun rekening gelaten.

De volgende dag deelden zij mede dat men liever niet een commissie wilde instellen doch
accoord ging met het leggen van informeel contact tussen de adviseurs van beide zijden om over
financieel-economische onderwerpen te spreken. Desgevraagd bleek echter dat Iskaq deze
besprekingen zelf zou bijwonen. Onzerzijds is vervolgens gesteld, dat ook andere onderwerpen
bespreking behoefden. Men weerde dit aanvankelijk af met de mededeling, dat de Indonesische
delegatie daarvoor geen volmacht had en dat wellicht na afloop van de conferentie door de beide
Ministers van Buitenlandse Zaken nog bepaalde onderwerpen zouden kunnen worden besproken
waarbij Sunario in ieder geval kon horen wat zijn Nederlandse collega had te vertellen. Geantwoord
is dat deze procedure aanvaardbaar was voor bepaalde onderwerpen zoals dat betreffende de
Ambonezen en de zich thans in Indonesië in arrest bevindende Nederlanders, doch dat tevens in
algemene zin bepaalde gevolgen van de opheffing van de Unie geregeld zouden moeten worden.
Als voorbeelden zijn toen genoemd de afspraak om in den vervolge Ambassadeurs in plaats van
Hoge Commissarissen bij elkander te accrediteren en voorts een nieuwe geschillenregeling.

Na schorsing van de besprekingen hebben de Indonesische gedelegeerden ermede ingestemd
dat ook over zulke onderwerpen informele besprekingen zouden plaatshebben.

De beide hogerbedoelde informele besprekingen zijn hedenmorgen begonnen.
Na afloop van de bijeenkomst van Donderdag heeft Sunario tegenover Luns persoonlijk nog

gezegd, dat de Nederlandse regering niet de indruk moest hebben dat hij hier was gekomen om de
bestaande verhouding af te breken doch dat het de oprechte Indonesische bedoeling was om goede
verhoudingen te creëren en dat niet te veel waarde moest worden gehecht aan wat in Indonesië ook
door hemzelf naar buiten werd gezegd. Tijdens dit gesprek heeft hij het onderwerp Irian nog
aangeroerd. Luns heeft hem wederom uitgelegd, dat er geen sprake van was dat zij hieromtrent iets
zouden kunnen bereiken, ook niet over twee jaar, omdat er geen sprake van was dat Nederland ooit
Nieuw-Guinea zou afstaan. Hij antwoordde dat hij dat nu wel begreep en dat hij er niet verder over
zou spreken ook al zou hij na terugkomst daarover wel onaangename opmerkingen moeten maken.
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Uit verschillende besprekingen is inmiddels wel gebleken dat men er aan Indonesische zijde
van uitgaat dat alle bestaande overeenkomsten, welke niet uitdrukkelijk worden gewijzigd of
beëindigd van kracht blijven.

Bij de hedenmorgen gevoerde besprekingen tussen Blom en Schürmann met Yamin en
Supomo is verder gesproken over de vorm waarin de Unie zou kunnen worden opgeheven en over
wat terzake verdere regeling behoefde buiten de financieel-economische aangelegenheden. Yamin
dacht dat een 'joint statement' voldoende zou zijn. Bij nadere bespreking is de gedachte uitgewerkt
dat een en ander zou worden geregeld bij een Protocol. Alle in 1952 met Supomo besproken punten
voor een algemeen verdrag waaronder derhalve ook een nieuwe geschillenregeling alsmede artikel 18
Uniestatuut zijn daarbij ter sprake gekomen. Voorlopige indruk was niet onbevredigend. Over de
financieel-economische besprekingen is nog geen rapport binnen. Zij schijnen als verwacht werd
stroef te lopen.

Formele vergaderingen zullen eerst weer worden gehouden indien een basis voor verdere
besluiten is verkregen.

13 Juli heeft de volgende informele gedachtenwisseling tussen delegatieleden plaats.


